

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета  
2016. № 405. Апрель**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
2016. № 405. April**

Томский государственный университет  
2016

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,  
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.;  
**Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.;  
**В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;  
**В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;  
**З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,  
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ**

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.С. Янушкевич**,  
д-р филол. наук, профессор

**EDITORIAL BOARD**

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Aleksandr S. Yanushkevich**,  
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index и индексируется на Web of Science.

The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации.

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ  
**ВЕСТНИК**  
**ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**  
**ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ**

№ 405

Апрель

2016

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,  
электронный вариант № 018693  
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.  
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;  
электронный вариант – 1561-803X  
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

<b>Болотникова О.Н.</b> «Дева у окна» и «Стук у врат»: семантика мотивов окна и двери в русской литературе 1800–1830-х гг. ....	5
<b>Кудрявцева А.Ю.</b> Реализация коммуникативного доминирования и его признание в композиционном аспекте полилога в массмедиийном жанре ток-шоу ....	16
<b>Кухтенкова А.А.</b> Перцептивная семантика в романе Г.И. Газданова «Полёт» ....	23
<b>Лушникова Г.И., Чемезова Е.Р.</b> Поэтика антимира в прозе Ч. Паланика ....	30

### ИСТОРИЯ

<b>Авилов Р.С.</b> По Транссибу на Восток. Визит министра финансов В.Н. Коковцова в Приамурский военный округ в 1909 г. ....	38
<b>Ананьев В.Г. П.П.</b> Вейнер и проблема охраны памятников в дискуссиях 1917 г. ....	50
<b>Власова Н.В.</b> Чиновничество Рязанской губернии второй половины XIX – начала XX в. в современной отечественной историографии ....	57
<b>Дамешек Л.М., Мамкина И.Н.</b> Деятельность губернаторов Восточной Сибири в сфере развития народного просвещения в XIX – начале XX в. ....	64
<b>Дмитриенко Н.М., Бутенко М.А., Глухов В.С., Лозовая Л.А.</b> Российское музееведение 1930 – 2010-х гг.: опыт историографического изучения ....	70
<b>Исмагилов А.А.</b> Создание Тюменского управления гражданской авиации ....	82
<b>Козлова Д.С.</b> Продовольственный вопрос «на местах» как фактор устойчивости политических режимов в период революции и Гражданской войны: на примере Томской губернии (февраль 1917 – декабрь 1919 г.) ....	86
<b>Крылова Д.Д.</b> Проблемы исторической интерпретации феномена одержимости в общественной жизни позднесредневековой Западной Европы в работах О. Хаксли и М. Серто ....	94
<b>Литарева Е.Ю.</b> Региональный и национальный подходы к вопросам безопасности в Восточной Азии на рубеже веков ....	101
<b>Никитин Д.С.</b> Джордж Юл – первый британский президент Индийского национального конгресса ....	114
<b>Погодаев Н.П.</b> Публицистический дискурс мегагранта «Человек в меняющемся мире...» ....	118
<b>Сарычева Т.В.</b> Организация массовой физкультурно- оздоровительной работы на производственных предприятиях Западной Сибири в 1960–1980-е гг., создание в г. Томске научно-оздоровительного объединения «Центр здоровья» ....	124
<b>Солдатов А.А.</b> Старообрядческая традиция через призму теории памяти ....	129
<b>Толстиков В.С., Бочкарёва И.А.</b> Ликвидация последствий радиационных аварий на Урале по воспоминаниям их участников ....	137
<b>Черемных О.А.</b> Городское парикмахерское хозяйство Западной Сибири в годы Великой Отечественной войны (на материалах Новосибирска, Кемерово, Томска) ....	142

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE  
OF THE RUSSIAN FEDERATION

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**  
**GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL**

№ 405

April

2016

Certificates of registration: printed version № 018694,  
electronic version № 018693

Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing

and Printing on April 14, 1999.

ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X

April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

## CONTENTS

### PHILOLOGY

<b>Bolotnikova O.N.</b> “A girl at the window” and “a knock at the gates”: semantics of the motives of doors and windows in Russian literature of the 1800s–1830s .....	5
<b>Kudryavtseva A.Yu.</b> Realization of communicative dominance and its acceptance in the compositional aspect of the polylogue (based on Russian talk shows) .....	16
<b>Kukhtenkova A.A.</b> Perceptual semantics in G.I. Gazdanov’s novel <i>A Flight</i> .....	23
<b>Lushnikova G.I., Chemezova E.R.</b> Poetics of the anti-world in prose by Ch. Palahniuk .....	30

### HISTORY

<b>Avilov R.S.</b> By the Trans-Siberian Railway to the East: the visit of Minister of Finance V.N. Kokovtsov to the Priamurskiy Military District in 1909 .....	38
<b>Ananiev V.G. P.P.</b> Veyner and the problem of preservation of monuments during the discussions of 1917 .....	50
<b>Vlasova N.V.</b> Ryazan officialdom of the second half of the 19th – the beginning of the 20th centuries in modern Russian historiography .....	57
<b>Dameshek L.M., Mankina I.N.</b> East Siberian governors’ activities in public education development in the 19th – early 20th centuries .....	64
<b>Dmitrienko N.M., Butenko M.A., Glukhov V.S., Lozovaya L.A.</b> Russian museology in the 1930s–2010s: an experience of a historiography study .....	70
<b>Ismagilov A.A.</b> Establishment of the Tyumen Department of Civil Aviation .....	82
<b>Kozlova D.S.</b> Provision supply on the local level as a factor of political regime stability during the Revolution and the Civil War: the Tomsk Province (February 1917 – December 1919) .....	86
<b>Krylova D.D.</b> Problems of a historical interpretation of the phenomenon of possession in the public life of late medieval Western Europe in works of A. Huxley and M. Certeau .....	94
<b>Litsareva E.Yu.</b> Regional and national approaches to East Asia’s security at the turn of the centuries .....	101
<b>Nikitin D.S.</b> George Yule as the first President of the Indian National Congress .....	114
<b>Pogodaev N.P.</b> The journalistic discourse of the mega-grant ‘Man in a Changing World . . .’ .....	118
<b>Sarycheva T.V.</b> Organization of mass sport and recreation activities at industrial enterprises in Western Siberia in the 1960s–1980s and the establishment of a scientific and recreational association “Health Centre” in Tomsk .....	124
<b>Soldatov A.A.</b> The Old-Believer tradition in terms of memory studies .....	129
<b>Tolstikov V.S., Bochkareva I.A.</b> Elimination of the consequences of radiation accidents in the Urals in the memories of their participants .....	137
<b>Cheremnykh O.A.</b> Urban hairdressing companies in Western Siberia during the Great Patriotic War (by the example of Novosibirsk, Kemerovo, Tomsk) .....	142

<b>Шашкова Я.Ю., Дереняева А.Д.</b> Российская молодежь в институциональных трансформациях: детерминанты неучастия .....	145
--	-----

## ПРАВО

<b>Андреева О.И., Рукавишникова А.А., Трубникова Т.В.</b> Перспективы реализации положений проекта постановления Пленума Верховного Суда РФ «О внесении изменений в постановление Пленума Верховного Суда Российской Федерации от 27 ноября 2012 г. № 26 “О применении норм Уголовно-процессуального кодекса Российской Федерации, регулирующих производство в суде апелляционной инстанции”» .....	150
<b>Ахмедшин Р.Л.</b> О тактике освидетельствования .....	154
<b>Григорьев В.Н.</b> О правовых позициях Конституционного Суда Российской Федерации при наложении ареста на имущество .....	162
<b>Желеева О.В.</b> Злоупотребление правом на обжалование в суд действий (бездействия) и решений государственных органов и должностных лиц, осуществляющих уголовное преследование .....	168
<b>Ольховик Н.В.</b> Взаимодействие общественных советов с помощниками начальников территориальных органов Федеральной службы исполнения наказаний по защите прав человека .....	173
<b>Прозументов Л.М.</b> Уголовно-правовое противодействие коррупции в России: история и современное состояние .....	178
<b>Холодкова Ю.С.</b> Понятие и правовая природа концессионных соглашений .....	184
<b>Черноусова А.В.</b> К вопросу о трактовке квалифицированного состава умышленного уничтожения или повреждения имущества .....	190
<b>Чубраков С.В., Данилов Д.О.</b> Возможно ли соисполнительство в преступлениях, предусмотренных ст. 201, 285, 286 УК РФ? .....	194
<b>Юсубов Э.С.</b> Научное наследие А.И. Кима и вопросы избирательного права России .....	200
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	206

<b>Shashkova Ya.Yu., Derendyaeva A.D.</b> Russian youth in institutional transformations: the determinants of non-participation .....	145
---	-----

## LAW

<b>Andreeva O.I., Rukavishnikova A.A., Trubnikova T.V.</b> Perspectives of the implementation of the statements of the draft resolution of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation “On making amendments to the resolution of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation of 27 November 2012 no. 26 “On the application of norms of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation regulating proceedings in the court of appeal”” .....	150
<b>Akhmedshin R.L.</b> On examination tactics .....	154
<b>Grigoryev V.N.</b> On the legal position of the Constitutional Court of the Russian Federation on seizure of property .....	162
<b>Zheleva O.V.</b> Abuse of the right to appeal against actions (inaction) and decisions of state bodies and officials involved in criminal prosecution .....	168
<b>Olkhovik N.V.</b> Cooperation of public councils with assistants of principals of local offices of the Federal Penal Service over the protection of human rights .....	173
<b>Prozumentov L.M.</b> Legal counteraction to corruption in Russia: history and current state .....	178
<b>Kholodkova Yu.S.</b> Definition and legal nature of concession agreements .....	184
<b>Chernousova A.V.</b> On the interpretation of qualifying elements of deliberate property destruction or damage .....	190
<b>Chubrakov S.V., Danilov D.O.</b> Is joint participation possible in crimes provided for by Articles 201, 285, 286 of the Criminal Code of the Russian Federation? .....	194
<b>Yusubov E.S.</b> Research of the legacy of A.A. Kim and issues of the Russian Federation electoral law .....	200
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> .....	206